



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါအီကူး ၂၃သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-143-II

**ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- SAC သုးခးသဝီဖိတဖၣ်, ဘၣ်သံသဝီဖိခံၣ်မဲ
ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, လါအ့ၢ်ဖျါ ၂၀၂၂နံၣ်**

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးမဲ ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၣ် ဖဲလါအ့ၢ်ဖျါ ၂၀၂၂ နံၣ်, တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ယးဒီး ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရူၤ (SAC) သုး တၢ်မၤသံၣ်နီၤစၢ်ကမၤမၤဖိခံၣ်ဒီး သဝီဖိတၢ်ဟံၣ်မ့ၢ်ဟးဖျါး အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲမိဖိကျိသဝီဖိတဖၣ်ဟဲက့ၤလၢ တၢ်ဟံၣ်မ့ၢ်ဟးဖျါးအလီၢ်အခါ ဘၣ်တၢ်ခးအဝဲသ့ၣ်လၢ SAC သုးဖိတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤဘၣ်ဒီးကျိခံထံၣ်မဲ အသးနီၣ်ပုၤတီတီဒီးသံဝဲတဘျီန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအဂၤတဂၤ ဘၣ်ဒီးကျိချဲမဲ အဟၢ ဖါ, ဒီးတစိဖိအဝဲသံကွံာ်စ့ၢ်ကီး မ့ၢ်လၢ SAC သုးဖိတဖၣ် ဟံးယာ်ဝဲအနီၢ်ခိဘၣ်ဒိအံၤ ဒီးတပျဲသဝီဖိအံၤ ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကူစါ ယါဘျီတဘျီယီဘၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိလၢအိၣ်လီၤတံာ်တဖၣ် ဘၣ်ဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢ အဘူး တံာ်တဖၣ်အတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတံာ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤသံၣ်နီၤစၢ်ကမၤမၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၣ်မုၢ်သီ	လါအ့ၢ်ဖျါ ၈သီ, ၂၀၂၂နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၣ်)	ကွံဆၢဖိသဝီ, မိခံကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါအ့ၢ်ဖျါ ၂၀၂၂နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤ သကီးတၢ်တဂၤ ဖဲဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၤ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ် ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတံာ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအိၣ်ထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	စီၤဘီၣ်ခိၣ်	စီၤတၢ်သ့
သးနံၣ်	၅၀	၃၂
မ့ၢ်/ခွါ	ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ	ကညီ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိအိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ	တသ့ၣ်ညါ (ဖျါလီၤကံၤလၢ ဘူးဒး)	တသ့ၣ်ညါ (ဖျါလီၤကံၤလၢ ဘူးဒး)
တၢ်ဟံးမုၢ်ဒါ/လီၤလၢ	သဝီဖိ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	မိဖိကျိၤသဝီ, မိခံကရူၢ်	မိဖိကျိၤသဝီ, မိခံကရူၢ်

ပုၤလၢအမၤအၢပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/သးရၢၣ် /သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ /သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	SAC ခိၣ်ချးသးရၢၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ)- ၅၆၀, ၅၆၁, ၅၈၅, ၅၅၉	တသ့ၣ်ညါ	သးခိၣ် မ့ၢ်ကီၤ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရှဲပုၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိ မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်တဂၤ လၢလီၤတဲစိတၢ်ဆဲးကျိးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.
 ပုၤလၢတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်အီၤတဂၤအံၤ ထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢအနီၣ်ကစၢ်ဒီး သ့ၣ်ညါလိာ်အသးဒီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်စ့ၢ်ကီး
 န့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်

ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါအ့ၣ်ဖျါ ၈သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိခံၣ်လၢ မိဖိကျိၤသဝီ, မိခံကရူၢ်, ဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤလၢ **ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ** (SAC) အသး ဖဲကွဲးဆၢဖိသဝီ, မိခံကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတၢ်သံဝဲတဘျီဃီဒီး မ့ၢ်အၤတၢ်တၢ်တၢ်သံဝဲခိဖျိတၢ်တဟ့ၣ်အခွဲးလၢကဒီးန့ၣ်တၢ်ကူစါတဘျီဃီဘၣ်အယိလီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲ SAC အသးရၣ် သးထံးဘၣ်မ့ၢ်လၢ သးတဖၣ်ဟဲဆိတလဲအသးဖဲတယံၣ်ဒီးဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. ကညီၣ်တၢ်ကစီၣ်သန့ (KIC) ဟ်ဖျါဝဲလၢ, သးဖိတဖၣ်အံၤ အိၣ်ဝဲလၢ SAC ခိၣ်ချ့သးရၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ)-၅၆၀, ၅၆၁, ၅၈၅, ၅၅၉ လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရီၤမဲအီၤလၢ သးခိၣ်မ့ၢ်က့ၢ်အဖိလၢန့ၣ်လီၤ.²

(ဖဲလါမးရှး ၂၁သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်, **ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျါသးမ့ၢ်ဒိၣ်** (KNLA) ထီၣ်ဒုးဝဲ SAC သးကလၢဖဲ မိခံသဝီန့ၣ်လီၤ) သဝီဖိလၢ မိဖိကျိၤဒီး မိခံတဖၣ်ယုၢ်ထီၣ်ဟ်စၢၤတချးဒီးလၢ တၢ်လဲၤထီၣ်ဒုး SAC သးကလၢၤဘၣ် (ဖဲလါမးရှး ၂၁သီ, ၂၀၂၂နံၣ်) န့ၣ်လီၤ. (SAC သးက့ၢ်ထီၣ်ဒုးန့ၣ်က့ၢ်သးကလၢၤအံၤ ဖဲလါအ့ၣ်ဖျါ ၆သီန့ၣ်လီၤ.) တချးလၢလါအ့ၣ်ဖျါ ၆သီဘၣ်န့ၣ် သဝီဖိတဖၣ်န့ၣ်ဟူဆိဝဲလၢ (KNLA သး ဒုးသ့ၣ်ညါအဝဲသ့ၣ်) SAC သးက့ၢ်ထီၣ်ဒုးကဒါက့ၢ်အသးကလၢၤ, ဒီးအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲ SAC သးဆုၢ်အါထီၣ်အသးဒီး ဟူးဂဲၤအါထီၣ်လၢလီၤကဝီၤသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. (လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, သဝီဖိလၢအယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တၢ်လံတဖၣ် တဟဲက့ၢ်န့ၣ်ဆူသဝီပူၤဘၣ်. သဝီဖိစ့ၢ်လၢလၢအအိၣ်တၢ်ဒီးဖဲသဝီပူၤတဖၣ်စ့ၢ်ကီး ယုၢ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲဆူလီၤကဝီၤအၤန့ၣ်လီၤ.) သဝီဖိလၢမိဖိကျိၤတနီၤ လဲၤယုၢ်အိၣ်ကဒုဆိဝဲဖဲ ကွဲးဆၢဖိသဝီအယၢၤ (မိခံကရူၢ်) န့ၣ်လီၤ.

မိဖိကျိၤသဝီဖိခံၣ် (ဘီခိၣ်, သးနံၣ်အိၣ် ၅၀ယၣ်ယၣ်, ဒီးအဖိဒိၣ်ခွါ စီၤတၢ်သူ, သးနံၣ် ၃၂နံၣ်ယၣ်ယၣ်) မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးသဝီဖိလၢ အယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါတဖၣ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ကဒုဝဲဖဲ ကွဲးဆၢဖိသဝီ တတီၤဖိလံန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတနံၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်က့ၢ်ဝဲဆူမိဖိကျိၤသဝီဒီး က့ၢ်ဒီးဝဲသိလ့ၣ်လိၣ်ထဲးတခိၣ် ဒ်သိးကက့ၢ်ဟံးန့ၢ် ဃီၤသ့ၣ်ဒီးတကွဲးတဖၣ်လၢ ကတီၣ်ထီၣ်တၢ်လုာ်တၢ်ဟ် (ဒ်ပုၤဘူးဒီးဖိအလုာ်အလၢအသိး) န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိပိာ်မုၢ်တနီၤ ပၣ်ယုၢ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်အမါ, အဖိတဖၣ်က့ၢ်ယုၢ်စ့ၢ်ကီးဒီးအဝဲသ့ၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်က့ၢ်ဟံးန့ၢ်တၢ်သူတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤန့ၣ်, က့ၢ်ကဒါက့ၢ်ဝဲဆူကွဲးဆၢဖိသဝီန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အခါ, SAC သးဖိ ၃၀ ဂၤယၣ်ယၣ်ဟဲတုၤဆိဝဲဖဲကွဲးဆၢဖိသဝီပူၤ လၢအဝဲသ့ၣ်အမဲာ်ညါ (ဒီးအိၣ်ဝဲဖဲသဝီခိၣ်ထံး, ဖဲအကွၢ်စိဝဲပုၤန့ၣ်လီၤဟးထီၣ်လၢသဝီပူၤဖျါဝဲအလီၢ်) န့ၣ်လီၤ. ဖဲသဝီဖိတဖၣ်အံၤ ဟဲက့ၢ်တုၤဖဲသဝီအခိၣ်ထံး ဖဲ ဂီၤခိ ၁၀န့ၣ်ရံၣ်ယၣ်ယၣ်န့ၣ် KNLA သးဖိခံၣ်ဟဲဒီးသိလ့ၣ်ယိၤဖဲကျဲအံၤဒီးလဲၤတလၢကွံာ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးဖိတဖၣ်ထံၣ်စိဝဲ (သိလ့ၣ်ကဟ့ၣ်တဖၣ်လၢကျဲပူၤ) တဘျီဃီ ခးစိတၢ်ဝဲကျိၤအယိ ဘၣ်ဝဲကမျါခံၣ်န့ၣ်လီၤ. (ညီၣ်န့ၣ် SAC သးဖိမ့ၢ်ဒီး KNLA သးဖိဘၣ်ဆၢ, ပုၤဘၣ်ဒိအပူၤလီၤတဖၣ် ဟ်ဖျါဝဲလၢ SAC သးပညိၣ်ခးဝဲကမျါတဖၣ် တီတီန့ၣ်လီၤ.)

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အကျိၤတၢ်လၢအမ့ၢ် စီၤတၢ်သူန့ၣ် နီၣ်ဝဲသိလ့ၣ်လိၣ်ထဲးဒီး မ့ၢ်အမါဒီးသဝီဖိအၤ (ယုၢ်ဒီး စီၤဘီခိၣ်)န့ၣ်

² တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤ ဘၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ်အီၤလၢ [Karen Information Centre \(KIC\) facebook page](#) အပူၤ, လၢတၢ်ရၢလီၤဟ်ဖျါအီၤဖဲ လါအ့ၣ်ဖျါ ၈သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးဝဲလၢလိၣ်ထဲးဒါအလီၤခံ (ဖဲပုၤတီၣ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤတဖၣ်အလီၤ) န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိဟံၣ်ခွါခံဂၢၤလၢ လိၣ်ထဲးအပူၤ, စီၤတၢၤသ့ဒီး စီၤဘီၣ်ခိၣ် ဘၣ်ဝဲဒီးကျိ ချဲလၢ SAC သုးခးဝဲန့ၣ်လီၤ. စီၤတၢၤသ့သံဝဲတဘျီယီဖဲအသးနါပုၤဘၣ်ဒီးကျိချဲ ခံထံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲလီၤတၢ်ကွံာ်လၢ လိၣ်ထဲးအလီၤ ဖဲအနီၣ်ဝဲအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ဝံၤ လိၣ်ထဲးတခါအံၤ လဲၤတိသဂၢ်ဘၣ်ဒီးသ့ၣ်ထူၣ်အယိ အိၣ်ပတုၣ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အမၤလဲၤစံၣ်လီၤလီၤ လိၣ်ထဲးပူၤဒီးကိးအီၤဘၣ်ဆၣ် အသးသမူတအိၣ်လၢၤဘၣ်. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် အဂၤတဂၤ လၢအမ့ၢ် အဖါတံၢ် (စီၤဘီၣ်ခိၣ်) န့ၣ်, ဘၣ်ဝဲဒီးကျိချဲတထံၣ်ဖဲအဟၢၤဖၢဘၣ်ဆၣ် တသံတဘျီယီဘၣ်. ကွံဆၢဖိ သဝီဖိတဖၣ်ထံၣ်ဝဲပုၤမံၤပုၤနါ ဖဲ SAC သုးဖိတဖၣ်လဲၤတွံၢ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိခံဂၢၤအံၤအနီၣ်ခိၣ်ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၤန့ၣ် (အယိ သဝီဖိတဖၣ်လဲၤဟံးန့ၣ်ဝဲတသ့ဘၣ်). ဖဲန့ၣ် စီၤဘီၣ်ခိၣ်အသးသမူအိၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.

စီၤဟ---(သဝီဖိလၢအထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတဂၤ) ဃုဝဲလၢ SAC သုးဖိကဟ့ၣ်လီၤ သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိတဂၤ-စီၤဘီၣ်ခိၣ် အနီၣ်ခိၣ် ဆူသဝီဖိအအိၣ် မ့ၢ်လၢအအိၣ်မုၢ်ဒီးအယိန့ၣ်လီၤ. စီၤဟ--- မ့ၢ်လၢဝဲလၢ ကဆၢဝဲ စီၤဘီၣ်ခိၣ်ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်လၢ ကီၢ် ကျိၣ်တဲာ်တကပၤ ဒ်သိးကကုၢ်န့ၣ်အသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, SAC သုးတဟ့ၣ်အီၤတၢ်ပျဲဘၣ်. သဝီဖိဖဲန့ၣ်တဖၣ် တဲ အါတၢ်တဘျီလၢနီၣ်တမံၤဘၣ် မ့ၢ်လၢအပျဲတၢ်ဖဲအထံၣ် SAC သုးအတၢ်မၤသံဆူၣ်မဲာ်ကဲၤမဲာ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ကအိၣ်တတီၤဖိ (ဘၣ်ဒိဒီးကျိဝံၤတခါန့ၣ်ရံၣ်ယုၣ်ယုၣ်) ဒီး စီၤဘီၣ်ခိၣ် အသးသမူဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိဖဲ တဲဘၣ် SAC သုးလၢ ပုၤသံခံဂၢၤအံၤမ့ၢ်ဒ်သဝီဖိနီၣ်နီၣ်အယိ ဃုဝဲသဝီဖိခံဂၢၤအံၤအစိၣ်ဒ်သိးကရူၢ်လီၤကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢခံကတၢ် SAC သုးဖိဟ့ၣ် လီၤ ပုၤခံဂၢၤအံၤအစိၣ်ဆူအဟံၣ်ဖိယီဖိအိၣ်လီၤတၢ်တဖၣ်အအိၣ်ဒီး SAC သုးဖိတဖၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပူၤဝံၤ တၢ်ခူၣ် လီၤကွံာ်ပုၤသံခံဂၢၤအံၤဖဲအကစၢ်ဟံၣ်ဒ်ဝဲ (တနံၤယီဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သး) န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ခံဂၢၤလၢန့ၣ် အိၣ်ဒီးအဟံၣ်ဖိယီဖိ ဒီးအဝဲသ့ၣ်ခံဂၢၤလၢမ့ၢ် မိဖိကျိသဝီဖိန့ၣ်လီၤ. စီၤတၢၤသ့ဟံၣ်လီၤတၢ်ကွံာ်ဝဲ အမၤ (လၢအအိၣ်ဒီးဟုးသးနွံလၢ ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဆၢကတီၢ်) ဒီးအဖိမုၢ်ဖိ အသးန့ၣ် ဂုၣ်န့ၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဘီၣ်ခိၣ် ဟံၣ်လီၤ တၢ်ကွံာ်အမၤဒီးအဖိမုၢ်သၢဂၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဘီၣ်ခိၣ်အဖိမုၢ်ဒိၣ်ကတၢ်တဂၤ အသးန့ၣ်အိၣ်ဝဲ ဝ၀န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်ဖိယီဖိလၢ အအိၣ်လီၤတၢ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်ဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢအဘူးအတၢ်တဖၣ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤန့ၣ်လီၤ. (အဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၣ် စ့အိၣ်လိးတၢ်မၤစၢၤနီၣ်တမံၤဘၣ်).

သဝီဖိလၢအထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ်တဲဝဲလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၤခံ တၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဝဲလၢ SAC သုးဒီး KNLA သုးအဘၣ်စၢၤ တစိၣ်ဖိ ဖဲကွံဆၢဖိသဝီပူၤ (လၢမိဖိကျိသဝီဖိတဖၣ်လဲၤယုၢ်အိၣ်ကဒုဝဲ ဒီဖျိတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဒီး သုးတၢ် ဟူးတၢ်ဂဲၤအိၣ်လၢအသဝီပူၤအယိ) န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလိာ်သးအံၤဝံၤ, SAC သုးဖိတဖၣ်ကိးပတုၣ်ဝဲသဝီဖိလၢအလုၢ်လီၤဖဲကျဲ အံၤဒီးဟံၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်သုးဖိအကျိန့ၣ်လီၤ. (တၢ်သ့ပုၤသဝီဖိတဖၣ်ဒ် ပုၤကညီၣ်တၢ်ဒိသဒါစုကဝဲၤအသိး). ဖဲတၢ်ခးလိာ်သး အကတီၢ်, SAC သုးခးဝဲကျိဖးဒိၣ် (တသ့ၣ်ညါ အကလုာ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး) ဆူကွံဆၢဖိသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢလါမးရှး ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲမိခံသဝီဟီၣ်ကဝီၤအံၤတလီၢ်လီၤဘၣ်ဆၣ်, သဝီဖိဟံၣ်ခွါတနီၤအိၣ်ဒီးဝဲဖဲ သဝီပူၤ, ဖဲအဝဲသ့ၣ်အဟံၣ်ဖိယီဖိတဖၣ် လဲၤယုၢ်အိၣ်ဝဲဆူသဝီအဂၤလံန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤသံသဝီဖိခံဂၢၤအံၤဝံၤအလီၤခံ, သဝီဖိ လၢ မိခံကရူၢ်ခဲလၢန့ၣ်ယုၣ် လဲၤယုၢ်ဝဲဆူကီၢ်ကျိၣ်တဲာ်အကီၢ်ဆၢ မ့ၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ် အိၣ်အါထီၣ်

အယီၤန့ၣ်လီၤ. (စးထီၣ်လၢ တၢ်ဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံၣ်ကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်ခးသံသဝီဖိလၢ သဝီတဖျါအံၤအပူၤ ကဲထီၣ်သး အဆိကတၢ်တဘျီလီၤ). သဝီဖိလၢ မိဖိကျိတနီၤ လဲၤယုၢ်အိၣ်ဆူ က---သဝီ (ကညီကီၣ်တဲၣ်သဝီတဖျါ) လၢကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

မိဖိကျိသဝီပူၤ ပှၤဟံၣ်အိၣ်ဝဲ ၆၇ဖျါန့ၣ်ယုၢ်ယုၢ် ဒီးကွံဆၢဖိသဝီအပူၤ ပှၤဟံၣ်အိၣ်ဝဲ အဖျါတဆံဘျဲၣ်န့ၣ်လီၤ. (မိခံသဝီပူၤ ဟံၣ်ခိၣ်အိၣ်ပွဲၤဖျါန့ၣ် တၢ်မၤလီၤတံၢ်အီၤတန့ၢ်ဘၣ်). ခဲအံၤသဝီသၢဖျါအံၤအပူၤ ဟံၣ်ဒုၣ်ကိးဖျါဒဲးယုၢ်ယုၢ် ယုၢ်ထီၣ် ကွံၣ်လၢ သဝီပူၤလံန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖျါ ဘၣ်ဟံၣ်တုၢ်ဝဲအဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ, ဘုၤဟုၤဒီး ဟံၣ်ဃီတၢ်ပီးတၢ်လီၤတဖျါ ဖဲအယုၢ်မ့ၢ်ဟး ဖျါးဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢမိခံကရူၢ်တဖျါ ဘၣ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါးတုၢ်လံခံလၢယုၢ်ယုၢ်လံန့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီ, သဝီဖိလၢ အယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါးတဖျါ ဟဲက့ၤန့ၣ်ဆူၣ်ဆူၣ်သဝီပူၤ ဒ်သိးကဟံၣ်န့ၣ်အိၣ် အဟုၤသးဒီးလဲၤစိၣ်ဝဲဆူ တၢ်ယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်, တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်ဒိၣ်မး မ့ၢ်လၢ SAC သုးတဖျါ ညီန့ၢ်ဟးဆုၣ်တၢ်လၢ သဝီခိၣ်ယၢၤ ဒီးတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲ သုးကိးဆၢကတီၢ်ဒဲးလၢ SAC သုးဒီးလီၢ်ကဝီၤကညီသုးတဖျါ (KNLA သုး, ကညီဘူးဒးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်သုးမုၢ်ဒိၣ် (DKBA) ဒီး ကညီဒီကလုာ်ဂၤသးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNDO) တဖျါအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

(၄)တပတီၢ်- တၢ်ယုၢ်န့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖျါ ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤၤ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပက သုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤလၢတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်အီၤတဂၤအံၤ ဟ့ၣ်အခွဲးလၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကီၢ်
ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုးသဝီဖိတဖျါ လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖျါအံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖျါအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖျါဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.